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MAE{TRI BIJUTIERI:

P e r e r i c  B e r g g r e n
____________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

Tot în partea "select`" a Stockholmului, pe un col],
pe strada Birger Jarl 7, se afl` un micu] magazin de
bijuterii, care se nume[te "L’étui". În ambele vitrine
se pot vedea bijuterii din aur [i pietre pre]ioase, care
te îndeamn` s` te opre[ti o clip` s` le admiri.

Primul inel pe care l-    
am cump`rat când
ne-am mutat la
Stockholm în 1987 a
fost din acest
magazin. Era un inel
superb, de argint cu
perl` mabé [i cu 2
safire albe, pe care
n-am pl`tit mai mult
de 100 de corone. Ce
timpuri!! Ast`zi n-a[
putea spune c` mai   
exist` asemenea pre-
]uri în acest magazin;
ceea ce a r`mas îns`
sunt bijuteriile ex-  
trem de frumoase,

atât ca design cât [i ca execu]ie.
Intru din când în când s` admir bijuteriile [i s` stau
de vorb` cu Pereric, proprietarul acestui atelier-  
boutique, sau cu cele dou` vânz`toare amabile; am
f`cut chiar [i repara]ii aici la unele din bijuteriile
mele, mult mai convenabil decât în alte ateliere - [i
eu [tiu aceasta, pentru c` eu fac întotdeauna o
"cercetare de pia]`". Discu]iile noastre au fost
întotdeauna în jurul valorii bijuteriilor, a pl`cerii [i
avantajelor date de bijuteriile comandate special,
cump`rate în magazine, sau la licita]ii. Doresc s` vi-  
l prezint pe Pereric, dar s` v` [i îndemn s`-l angaja]i
atunci când dori]i s` v` comanda]i o bijuterie de
elegan]` nordic`.

Silvia Constantinescu: Pereric, doresc s` te prezint
cititorilor mei, de aceea te rog s` te prezin]i. Cine
e[ti Pereric Berggren?

Pereric Berggren: Sunt giuvaergiu de 25 de ani.
Înainte de a lucra în aceast` bran[e
m-am ocupat de marketing în
domeniul reclamei, c`ci eu am o
diplom` universitar` în [tiin]e
economice. În activitatea de bijuterii
am intrat datorit` faptului c` familia
mea s-a ocupat, de dou` genera]ii,
cu crearea [i vânzarea de bijuterii.
Eu am preluat aceast` mo[tenire de
la ei [i vreau s`-]i spun c` n-am
regretat niciodat`. Ast`zi, când am
49 de ani, am lucrat deja de 25 ani în
bran[e [i sunt singurul proprietar al
unei mici întreprinderi de bijuterii în
centrul Stockholmului, întreprindere
care const` dintr-un boutique [i un
atelier în care lucreaz` 2 salaria]i.

S.C.: La început ]i-ai ales alt`
meserie. Pl`cerea de a lucra în
aceast` bran[e ai avut-o de la
început, s-a n`scut cu timpul, sau,
pur [i simplu, este vorba numai de o
afacere?

P.B.: Mi-a pl`cut de la început, ba
mai mult, eu cosider c` am înclina]ie pentru asta; eu
m-am dezvoltat ca om într-un mediu aristic, atât în
familie cât [i printre prieteni. {i arta bijuteriei este o
parte din "marea art`". Mi-am canalizat activitatea
spre arta bijuteriei, dar sunt interesat în continuare [i
de alte forme de art`.

Eu gândesc în "forme" - de la formele bijuteriilor la
ale automobilului. Evident c` sunt concentrat pe arta
bijuteiei [i împreun` cu cei 2 salaria]i c`ut`m mereu
forme noi de exprimare pentru produc]ia de bijuterii.

S.C.: Forma]ia ta academic` de economist nu-]i d`
cuno[tin]e despre bijuterii sau pietre pre]ioase, sau
despre crea]ia de bijuerii. Tu îns` e[ti un bun
cunosc`tor în aceste domenii [i, în plus, î]i place s`
"proiectezi" bijuterii. Cum ai c`p`tat cuno[tin]ele
necesare acestei bran[e? Ai studiat ulterior, e[ti un
autodidact?

P.B.: Eu am urmat foarte multe cursuri în design de
bijuterii [i în special în gemologie. Sunt [i un
autodidact, dar am baza de cuno[tiin]e din familie,
am practica zilnic`, c`ci eu am crescut într-o
familie de bijutieri. Aceast` practic` are o
importan]` enorm` în aceast` meserie. S` [i vezi [i
s` sim]i pietrele [i metalele, este foarte important!

S.C: La începutul anilor '90 bran[a aceasta era în
criz`. Bijutierii cu care am discutat, printre care [i
Hans Bolin, afirmau c` oamenii, în Suedia, nu prea
aveau bani ca s`-[i fac` bijuterii de comand`.
Perioada bijuteriilor mari - compleuri, tiare - trecuse

de mult. Tu cum apreciezi c` s-a dezvoltat
economic aceast` bran[e în ultimii 20 de ani?

P.G.: Eu nu m-am ocupat la fel de mult ca Bolin de
bijuterii, ci numai 25 ani, dar cu experien]a pe care
o am eu, pot s`-]i spun c` to]i clien]ii mei î[i doresc
bijuterii comandate special. Eu nu împ`rt`[esc în

totalitate parerea lui Hans Bulin, ci a[ îndr`zni s`
spun c` mai degrab` clien]ii au acum bani ca s`
comande bijuterii [i nu s` cumpere prefabricate.
Trebuie s` recunosc c` în ultimii 15 ani a crescut
num`rul celor care au bani pentru a[a ceva [i c`

acum diferen]ele sociale sunt mai mari decât în
urm` cu 15-20 de ani. Ast`zi avem mai mul]i oameni
boga]i. Dar dac` prive[ti înapoi cu 100 de ani, atunci
când firma Bolin era deja în activitate, atunci erau
mai mul]i clien]i care î[i comandau "bijuterii mari" -
Casa Regal`, de exemplu, dar care ast`zi nu mai
comand` foarte mult, c`ci au bijuterii destule [i
frumoase deja.
Ast`zi cump`r`torii sunt noua genera]ie de oameni
de finan]e, genera]ia TI [i chiar mul]i tineri cu studii
superioare, care doresc s` posede ceva unic, care
s` se potriveasc` caracterului personal. Cei mai
mul]i rezoneaz` astfel: dac` este s`-mi cump`r o
bijuterie frumos`, atunci s` am una care s` nu ar`te
ca a altora. Nu trebuie uitat nici faptul c` bijuteria
este un obiect de pre], care arat` [i posibilit`]ile
cump`r`torului [i chiar [i pozi]ia social` a acestuia.
Trebuie s` recunosc c` foarte rar cineva comand`
un set întreg - colier, cercei, br`]ar`, inel. Cel mai
mult se comand` câte un obiect separat, dar, dup`
un timp, adesea se mai comand` [i alt` bijuterie,
care s` semene cu prima, [i cu timpul, devin set.
Ceea ce se comand` cel mai mult sunt inelele. Celor

tineri le place s` aibe multe inele, ca
s` poat` s` le schimbe.

S.C.: Pereric, eu am o teorie pe care
doresc s-o discut cu tine, ca om de
meserie. Eu sus]in c` metalele [i
pietrele pre]ioase, mai ales prelucrate
în bijuterii, au fost valuta noastr`
comun` întodteauna [i c` ele au putut
fi, repede, transformate în bani
oriunde pe acest p`mânt; mai
consider c` ele sunt o investi]ie sigur`
în timp [i c`, pentru noi femeile,
al`turi de valoarea în sine a bijuteriei,
au [i o valoare estetic` deosebit`, c`
ne fac via]a mai pl`cut`, mai
elegant`. Tu cum vezi aceste
afirma]ii ale mele?

P.B.: Eu personal nu argumentez
niciodat` în acest mod. Bijuteriile ]in
de consumul de lux [i pot s` spun c`
este un consum "inteligent", dac`
compari cu bl`nuri sau ma[ini sau
alte obiecte de lux care-[i pierd
valoarea incomparabil mai repede

decât bijuteriile [i pe care, foarte rar, po]i s` le
transformi în bani lichizi repede, chiar când sunt
m`rci deosebite.
Bijuteriile au o valoare estetic`, [i aceast` valoare o
iau în discu]ie ca argument cu clien]ii mei.   
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Pereric Berggren,
proprietarul firmei de
bijuterii "L'étui" din
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În boutique-ul "L'étui" din Birger Jarlsgatan 7.
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Aspect din atelierul "L'étui".
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